
Opseth vil godta or

høy biIorurensning

Sa mferclselsminister
Kjell Opseth sier at det
kan bli aktuelt å ak
septere visse over
skridelser av de nye
retningslinjene for
lokal luftforurensning
og støy. Kostnadene
ved å oppfylle de nye
reglene kan bli for
høye, mener han.

N&M Bulletin

________

Jon Knut Berg

Forslaget til forskrift om gren
severdier for lokal luftforurens
ning og støy er na pi intern
hØring i statsadministrasjonen
- og dermed unntatt offentlig
het. I de nye reglene vil det bli
fastsatt en Øvre grense for for
urensning og støy. Hvis disse
maksimalverdiene overskrides.
skal det iverksettes tiltak. Re
gelendringen kommer som føl
ge av at forurensningsloven
skal gjelde for samferdselssek
toren, og at et EU-direktiv om
luftforurensning skal imple
menteres i henhold til EØS

avtalen.
Ifølge de nye reglene, skal

eieren av transportanlegg. in
dustri eller større fyringsan
legg, sørge for at forurensning
og støy er under grenseverdi
ene. I)et kan for eksempel bety
at eieren av en vei plikter a
gjennomføre tiltak for a unnga
at bebyggelse langs veien ut
settes for miljøbelastning over
grenseverdiene.

Nivået er ikke
bestemt
Det er enna ikke avgjort hvil
ket niva grenseverdiene skal
være pa. Tre alternativer vur
deres. Men selv med det minst
ambisiøse nivaet, som er EUs
niva, vil det være overskridel
ser i de største byene i Norge.
I1lge Statens forurensnings
tilsyn (SFT) vil 10.000 perso
ner bli rammet av NOn-over
skridelser, 4-5000 av stØv, og
2000 av S02-overskridelser.

Samferdselsministeren er
den formelle eieren av riksvei-
ene her i landet. I et intervju
med N&M Bulletin sier Kjcll
Opseth at hvis beregninger vi
ser at grenseverdine overskri

des langs deler av riks egnet
tet, ma vegkontorene utrede av
bØtende tiltak, for eksempel
støyskjermer, fasadei solering
eller innløsning av boliger. Pa
veibudsjettet ma det avsettes
midler til gjennomføring av til
takene.

Tiltak blir
For dyre?
— Tiltaktsomfanget ma fastset
tes ut fra miljøgevinst og kost
naderi hvert enkelt tilfelle. Det
er mulig at vi ma godta visse
overskridelser hvis kostnade
ne blir for høye. Slike overskri
delser aksepteres for eksempel
ogsa i retningslinjene for støy-
grenser for Gerdermobanen.

Opseth sier videre at han er
fornøyd med den innsatsen
samferdselssektoren har gjort i
forhold til forurensningen i
byene.

Etterlyser
kommunene
— Det er alltid noen som sier vi
ikke gar fort nok. Men vi kan
ikke gjore noe som er sa dra
matisk at vi mister oppslutning
fra folk. Ikke noe parti er for at

det skal settes i verk store re
striksjoner pa hilbruken. Det
ma være valgfrihet i bruk av
transportmidler, sier Opseth.

Er det et maI at hilbrLLken
reduseres?

— Ja. vi \ il at flere skal gLi
over til a bruke kollektivira
fikk. Men da ma kvaliteten og
tilgjengeligheten bedres. Jeg
etterlysermerinitiativ fra kom
munene for a fa dette til. N har
vi satt i gang et samarbeidspro
gram mellom stat, fylke og
kommune for a koordinere kol
lektivtrafikken bedre enn nu.
Det dreier seg blant annet om
hvordan overgangen mellom
forskjellige transportformer
kan bli lettere for folk.

— Men nar det skal være fritt
valg av transportmidler, er det
ikke da en fare for at bilbruken
øker hvis det samtidig er øko
nomisk vekst?

— Nei, det tror vi ikke. I flere
veiprosjekter regner vi nu med
nullvekst eller nedgang i bil-
bruken. Jeg har tillit til at folk
er ærlige nar de sier at de tar
miljøproblemene pa alvor. Da
trorjeg ogsa de vil velge a kjøre
mindre bil, sier Opseth.
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Naturvernforbundeti Etne

liateriket, dyreriket eller mi
neralrikeL> het det i radioleken

20 spørsmal». Na er det ikke
si nøye lenger. (ienteknologe
ne kan hytte gener fra mennes
ker til hakterier, eller fra plan
ter til dyr.

I Norie skal slikt foreca
innenfor den rammen som den
nye Lov oTfl fremstilling og
bruk av gcnmodihserte orga—
nismer» setter. Loven er amhi—
siØs. Det skal legges vesentlig
vekt pa sami unnsmessig nytte-
verdi og bidrag til a fremme en
hærekraftig uts ikling far at en
skal la sette ut genmodil iserte
organismer. I tillegg skal det
ikke farL’ligge farelormil jo-og
helsemessige skadevirkninger.

Skogforskerne har nettopp
fatt tillatelse av Miljøvernde
partementet til a sette ut en
slags forskstrær, hyhridosp.
Disse skal h’i gener fra hlyndre—
fisk som koder for egenskapen
kuldetoleranse. Det er et innen
dØrs lorsøk i liten skala med et
treslag som ikke har store mu
ligheter i vanlig norsk klima.
Men er ideen bwrekrafiig?

Flyndra fra Canada vokser
bra sels om vannet den le’.er i
er svært kaldt. Den fungerer
godt i saltvann et stykke under
null grader. Tenk om norske
nyltevekster kunne are dette!
For hva er det som lager katas—
trole for potetris,jordbærplan
ter og grantrær som har kom
met i gang med vekstseson
gen? I n skars e frostnatt Kul
de! Nyttetenkerne gnir seg i
hendene ved tanken pa a over
inne ktrldeprohlernet.

Okologene
aduurer
Bade for den ville floraen og
for kulturplanter i Norge er
kulda stort sett rninimumsfak—
tor. Balansen i vare Økosyste
mer er ogsa basert pa dette. Om

i greier a Øke kuldetoleransen
for enkelte arter er det det samn

mc som i gi dem økte konkur
rans(’liit’s.s!,ç’e Iortrin,i. Det er
dette okologene advarer aller
sterkest mot.

Som ellers ser vi mulighete
ne først, og konsekvensene et
terpa. Om norske granplanter
tilfØres egenskaper som gjør at
(le kan vokse fortere, hoyere
over havet eller lengre mot
nord, hva vil det bety for andre
vekster i skogen, for dyr, sum—
kryp og mikroher?

Den norske grana har sitt
genetiske sentrum pa (len skan
dinaviske halvøy. Hvordan vil
nye konkurransemessige far-
trinn hos en genmanipulert sort
pavirke denne? Generelt vet vi
at enhver k)randring hos na
turlig lorekommende arter som
gir økte konkurransemessige
1ortrinn. ull pavirke artens mil
jø ogsa. Dette er langt alvorli
gere enn om vi lager farkrople—
te prydplanter far pyntens
skyld. med opphav i andre ver
denshjørner og uten mulighe
ter til a I ormere seg i Norge.

MD ser med
skylupper
MiljØverndepartemcntet har
valgt å se med skvlapper pa det
forsøket med «flvndreosp» som
mi skal i gang. Det er sikkert
ikke farlig far helse og miljø i
seg selv. Det kommer hengelas
pa drivhusdøra, og alle plante
ne skal ødelegges etterpa. «All
ny kunnskap kan komme til
nytte», har vært argumentasjo
nen. Lovens flotte formule
ringerorn bærekraft og sam
funnsrnessig nytte kan en tørke
støv av en annen gang, og skut
fen der hiodiversitetskonven
sjonen ligger nedlast, har in
gen funnet nøkkelen til.

Praktisering av lovverket
som omt atter genteknologi ser
ut til å høye seg inn i mønsteret
for norsk rniljøpolitikk: Flotte
taler, store ord og ljnstas til
konferanser og rammelover.
Knappe mumlinger, en dag as
gangen og fillete arheidshuk
ser i praktisk arbeid.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Avisen Information har inn
hentet uttalelser om miljøvirk
ningene av EUs landbruksre
form. Reformen vil føre til min
dre bruk av gjodsel og plante
vernmidler. og brakkiegging av
landbruksjord. Målet for refor
men er egentlig å redusere pro
duksjonen, men i tillegg vil
den altså virke bra for miljøet,
ifølge en dansk ofbntlig rap
port.

Begrensningen av produk
sjonen skal skje gjennom a re
dusere prisstøtten og erstatte
den med en inntektsstøtte. Plan
tedyrkingen berøres mest, ved
at prisen pa korn, oljefrø og
erter senkes. Bonden får kom
pensasjon,motatl5til l8pro-
sent av jorden legges brakk.

Mer intensivt Far
Ifølge lnformation har EUs tid
ligere høyprispolitikk fart til et

Hvor er handlingsplan
ene for klima og nitro
genoksider (NOk)? Etter
at Berntsen unnlot å
legge dem fram 11.
april, har ingen hørt
noe mer om dem. Er de
gjemt og glemt i de
partementene?

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

De to handlingsplanene er en
del av opplølgingen av inter
nasjonale avtaler som Norge
har sluttet seg til. Arbeidet med
planene har pågått i flere ar. og
lengre tid ser det ut til å ta.

mer intensivt og dermed miljo
belastende landbruk. Avisen
viser til at land med lav støtte,
som Australia og New Zea
land, bruker ti ganger mindre
kunstgjødsel per hektar enn
land som Japan og Sveits. som
ligger på topp i OECD-områ
det.
Avisen skriver videre at det
ikke er uenighet om at EUs
brakkleggingspolitikk er til for
del for miljoet.

De mest miljøfølsomme
områdene er ogsa de skrinnes
te omradene, slik at miljø og
økonomi her går hånd i hånd
thr bonden. De brakklagte om
rådene skal beplantes og det
skal ikke brukes gjødsel og
plantevernrnidler her.

-Ikke riktig
Næringspolitisk sjef Leif For-
seil i Norges Bondelag er ikke
enig i at Iandbruksreformen i
EU gagner miljøet.

— Reduksjonen av prisstøtte
vil i praksis føre til helt margi
nal nedgang i bruken av plan
tevernmidler og gjødsel, fordi
den økonomiske drivkraften er
for liten. Dessuten er det de
industrialiserte og intensive
brukene som overlever i den

Planene var varslet fremlagt
i april, men da det ble kjent at
NOxplanen ville bli nesten inn
holdsløs, ble offentliggjøringen
stanset. Etter det N&M Bulle
tin forstår, er statsministeren
mi trukket inn i drakampen
mellom Miljøverndepartemen
tet pa den ene siden, og Sam
ferdsels-, Finans- og Nærings
departementet på den andre.

- Snakk med
Bernesen!
En liten runde til forskjellige
departement, byråkrater og
politikere gir få, om noen, svar
på det spørsmålet.

— Arbeidet med NOK-planen

stadig tøffere konkurransen. I
den sammenhengen er jord
bruksreformen mindre viktig.
Et annet element er at refor
men vil presse bøndene økono
misk enda mer enn i dag. I
denne situasjonen vil bøndene
bygge større og ta i bruk mer
gjødsel og plantevernmidler. til
og med midler som ikke er
tillatt.

Brukkiegging
ingen Fordel
Forsell mnener videre at brakk
legging ikke vil være til ft)rdel
for miljØet.

— I flere EU-land blir det
ikke plantet på brakklagte om
råder. Det fører til mer foru
rensning til vann, fordi det er
ingenting som holder på næ
ringsstotfene. På kort sikt er
derfar effekten meget tvilsom.
Men hvis det er snakk om per
manent brakkiegging, kan av-
renningen bli mindre enn i dag,
medgir Forsell.

Forsell viser videre til at
kulturlandskapet vil bli ft)rrin
get ved brakklegging, fordi
områdene blir tilgrodd av
ugress.

er noe vi driver med i regjerin
gen. Før regjeringen har tatt et
standpunkt, har ikke underteg
nede noe standpunkt, sier sam
ferdselsminister Kjell Opseth.

I Miljøverndepartementet er
verken statsråd eller -sekretær
å få i tale. Ansatte i departe
mentet henviser til den politis
ke ledelsen for kommentarer
om arbeidet.

Leder i energi- og miljøko
miteen på Stortinget, Ranghild
Queseth Haarstad (Sp). sierhun
ikke har noen kommentar til
saken slik den står nå. Hun
regner med at planene blir langt
fram innen rimelig tid.

Takk for støtten!

Aker
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Det ligger an til strid
mellom Kjell Opseth
og Thorbjørn Berntsen
i spørsmålet om miljø-
avgifter på flybensin.
Berntsen har allerede
varslet økte flyavgif
ter i 1995, mens
Opseth kjemper mot.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Til Dagens Næringsliv sa
Berntsen 7. mai at flyhensin
ikke lenger skal være unntatt
fra miljøavgifter.

—Mitt Ønske er at vi gjør noe
med fly. Vi arbeider med saken
og tardette opp i statsbudsjettet
for 1995, sa Berntsen.
Men Kjell Opseth er av en helt
annen opfatning. Han mener
at luftfartsavgiftene ikke skal
Øke her i landet.

Det blir mer bakkenært
ozon over nord-euro
pa, slår en britisk rap
port fast. En ny bereg
ningsmodell antyder
voldsomme avlingstap
som følge av bakke
nært ozon.

N&M Bulletin___________
Ole P. Pedersen

I følge den engelske rapporten
Øker konsentrasjonen av bak
kenært ozon i Europa med
mellom en og to prosent hvert
år. Bakkenært ozon skader
planter og forarsaker luftveis
lidelser hos mennesker. Den
britiske rcgjeringsrapporten
slår ttst at mengen av ozonet
langs bakken stadig øker. De
vedtatte tiltakene for å begren
se ozon-konsentrasjonen, er
muligens ikke sterke nok for at
England skal oppfylle interna
sjonale krav til luftkvalitet i

— Norge er allerede pa ver
denstoppen i flyavgilier. Dette
ma være utgangspunktet, sier
Opseth til N&M Bulletin.

Han sier at Norge arbeider
tor å fti ti len internasjonal C02-
avgift pa flybensin gjennom
FNs flyorganisasjon ICAO.
Men en eventuell C02-avgift
vil ikke få betydning for det
samlede avgiftstrykket i norsk
luftfart, ifølge samferdselsmi
nisteren.

— Det er et spørsmål om hva
vi kaller barnet. InnfØrer vi
C02-avgift, kan andre avgifter
reduseres, sier han.

På den andre siden varsler
Kjell Opseth at det kan bli ak
tuelt å innføre støyavgift også
ved andre flyplasser enn For
nebu og Bodø.

Mot regulering
Fra I . april i år ble flytrafikken
deregulert her i landet. Så langt
har dette ført til økning i antall

2000, melder Financial Times.
Rapporten sier videre at da

gens bakkenære ozori kan sta
tor større økonomiske tap for
England enn uttynningen av
ozonlaget i stratosfæren, hvor
de ultraviolette, farlige solstra
lene blir hindret av ozonlaget a
na ned til jorden.

I følge rapporten er maten
alskadene pa grunn av bakke
nært ozon over 15 milliarder
kroner hvert ar, bare i Eng
land. I tillegg kommer helse-
skader og inntektstap som føl
ge av reduserte avlinger for
bØndenå.

Store
uvlingstup?
I regi av FNs økonomiske kom
misjon for Europa, ECE, arbei
des det nu med å linne gode
modeller som kan forutsi hvor
store skader hakkenørt ozon
forårsaker. «Task force on
mapping», en FN-gruppe som

avganger, og en økning i antall
passasjerer. Men dette trenger
ikke å være et miljøproblem,
mener Opseth.
— Vi har ikke noe miljøregn
skap på dette. Vi vet ikke hvor
tlyene tar kundene fra. Menjeg
tror ikke det er flere som reiser
nå enn fØr, det er bare flere som
velger fly framfor bil eller tog.
Det er få som reiser bare på
grunn av et nytt tilbud.
— Stortingsfiertallet sa under
behandlingen av Norsk Luft
fartsplan at flytrafikken må re
guleres hvis miljØhelastningen
blir for stor ved liberaliserin
gen. Kommer du til å fØlge opp
dette?
— Nå må vi la dereguleringen få
virke en stund. Jeg tror antall
avganger vil tilpasse seg tra
fikken etter en stund. Det er
ikke aktuelt a begrense antall
avganger, sier Opseth.

arbeider med utarbeidelsen av
slike modeller, har nylig of
fentliggjort en rapport om det
te.

Rapportens innhold har vakt
berettiget oppsikt i forskerkret
ser, fordi modellene antyder et
voldsomt avlingstap som følge
av det bakkenære ozonet — i
Frankrike er det beregnet opp
til 50 prosent lavere avling enn
normalt, i følge denne model
len.

— Målestasjonene star høye
re over bakken enn det nivået
plantene vokser på. Derfor kan
ozonnivået være betydelig la
vere helt nede ved plantene,
enn det målestasjonene fanger
opp, sier David Simpson ved
Meteorologisk Institutt til
N&M Bulletin. Ifølge institut
tet har de, ved hjelp av FN-
modellen, beregnet norske av
lingstap til over ti prosent, noe
som er adskillig høyere enn det
man har regnet med til nå.

Samferdselsminister
Kjell Opseth vil ikke ha
en lov som hindrer
mulighetene for å
gjøre inngrep langs
vernede vassdrag.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

— Det er like mange meninmzer
om hvor ødeleggende veibyg
ging er, som det er mennesker,
sier Opseth på spørsmål om
byggingen av vei langs det ver
nede Etne-vassdraget.

— Det er ikke slik at det ikke
er vei gjennom Etne i dag. Den
nye blir bare litt større og går et
annet sted. Vi måtte la den
veien ga langs vassdraget. Da
vi valgte denne løsningen, la vi
betydelig vekt pa hensynet til
miljøet, blant annet ved at tun
nelene ble forlenget adskillig i
forhold til Vegdirektoratets al
ternativ. Her mener vi det har
vært en rimelig god avveining
mellom miljø og kostnader, si
er Opseth.

— Vi kan ikke komme dit at

Frislippet i norsk luft-
fart har fort til kraftig
vekst i antallet passa
sjerer. I følge tall N&M
Bulletin har hentet inn.
har veksten vært på
mellom fem og åtte
prosent etter 1. april.

N&M Bulletin

______

Ole P. Pedersen

De to store flyselskapene, SAS
og Braathens Safe, sier begge
til N&M Bulletin at de har økt
rutetilbudet med rundt 10—12
prosent.

— Vi har hatt en stor trafikk
økning. Det er en relativt stor
vekst i markedet, sier informa
sjonssjef i SAS, RolfLØvstrØm.

Likevel er 38 prosent av SAS

en ikke bygger vei fordi vass
drag er vernet. Man kan ikke
ha lovforbud mot det, sier sam
ferdselsministeren.

— Det er ulike syn pa dette.
Nar det gjelder vernede vass
drag. sa skal man ta vare på de
verdier som ligger der. Det kan
ikke være totallorbud mot næ
ringsaktivitet og kommunika
sjon, mener Opseth.

Samferdselsministeren me
ner hans departement har tatt
miljøhensyn ved flere anled
ninger, og nevner forbindelsen
over Oslo-fjorden som et ek
sempel.

— Kostnadene ved bygging
av bru og tunnel er omtrent
like. Derfor var det ikke noe
vanskelig valg, sier Opseth.

Samferdselsministeren vil
ikke uttale seg om for eksempel
trekant-samhandet i Hordaland
medfører en forringelse av nu
turverdiene.

— Ingen respekt
—Det er tydelig atsamferdsels
ministeren ikke respekterer
konklusjonene fra de mi Ijøde
battene vi har hatt de siste tiar

sine Ilyseter tomme. Det er ak
kurat samme andel som før re
guleringene ble opphevet. Et
grovt overslag ut fra SAS sine
egne tall, forteller dermed at
SAS-trafikken har økt med
rundt atte prosent etter at rutet
ilbudet ble økt.

Fem prosent mer
— Etter alt a dømme er det flere
som flyr mi. Det er omlag fem
prosent mer trafikk nu enn sam
me periode i fjor, sier Amidun
Tjomsland, informasjonsdirek
tr i Braathens Safi. I følge
Tjomsland hadde Braathen en
sterk økning i trafikken ogsa
fØr paske. Braathen har økt
antallet avganger med mellom
10 og 12 prosent, mens ande
len tomme seter har kt med

ene, og de vedtak som er gjort
i Stortinget, sier Thor Midt
eng. fagkonsulent i Norges
Naturvernforbund.

— Flere ganger har Stortin
get diskutert norsk naturvern-
politikk. Vi kan vise til arbei
det med de nikspolitiske ret
ningslinjene etter plan- og byg
ningsloven, som handler om
inngrep i vernet natur. Natur
vernforbundet har kritisert dem
for a være for vage og uforplik
tende og alt for romslige.

- Neglisjerer
— Ved at Kjell Opseth neglisje
ren de klare signalene fra Stor
tinget, viser han etter mitt
skjønn at samferdselsministe
ren ikke har fått med seg at
departementene har sektoran
svar for miljø.

Midteng menger Opseth ty
delig oppfatter miljø som en
snever sektor som hører hjem
me i MiljØverndepartementet.

— Problemet oppstår når inn-
grepet i vesentlig grad kommer
i konflikt med verneverdiene
som ligger til grunn for det
opprinnelige vernet, sier Midt-
eng.

rundt fine prosent. til 53 — 54.
Det en Luftfartsverket som

samler inn oversikten over hvor
mange som flyr i Norge. Men i
følge direktoratet har sent in-
kommet materiale ført til at
man ikke har ajourførte statis
tikker for flytnafikken i 1994.
Dette vil ære oppdatert i slut
ten av mai.

Verken Bnaathens Safe. SAS
eller Transportøkonomisk In
stitutt vil si noe om arsaken til
den kraftige veksten før Luft
fartsverkct har sine tall klare. I
følge samferdselsministen Kjell
Opseth (se annet sted i denne
bulletinen) skyldes ikke øknin
gen at folk reiser mer, men at
folk velger fly framfor andre
transportmidler.

2I1
PETERSON

NOR.SEKK
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Miljoverndepartemen
tet har nedsatt en
arbeidsgruppe som
skal utrede innsam
lingssystem for mel
kekartonger. I denne
gruppen sitter repre
sentanter fra Elopak,
Tetrapak og Norske
Meierier. Det er de
samme firmaene som
har betalt en rapport
som konkluderer med
at det i Norge er
bedre å resirkulere
melkekartonger
framfor å gå over til
returflasker.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Det kan tyde på at Miljøvern
departementet (MD) allerede
har bestemt seg for å beholde
ordningen med melkekarton
ger, og ikke vil ga inn pa forsøk
med retursystem.

returflasker. men gå inn for
resirkulering av kartonger.
Argurnentasjonen for hvorfor
ar tynn, og det er uklart hvor
vidt et retursystem overhode er
vurdert, sier forbrukerkonsu
lent Maria Muiither i Natur—
verniorbundet. Hun peker på at
prøveprosjekter med retursys
tem, blant annet i Sverige, vi
ser at retur av melkellasker vil
vwre realistisk og lønnsomt.

— Resirkulering er selvsagt
bedre enn å kaste kartongene
slik vi gjør idag. Men dette bør
ikke lorhindre et enda bedre
alternativ. Det er derfor viktig
at MD legger alle kortene på
bordet og tar en seriØs vurde
ring av retursystemet. Nå vir
ker det som om MD har fått
argumenter fra kun en side —

noe sammensetningen av ar
beidsgruppen også kan tyde på,
sier Munther.

ingen evig
løsning
Direktør Tore Planke i Tomra
system s AS er forundret over at
det synes som om MD har lagt
ombrukstanken på is. Han mc-

— Kartong som eneste alter
nativ er ingen evig løsning. Jeg
er ikke i tvil om at omhruk er
den beste løsningen miljørnes
sig sett, og det vil derfor over-
raske meg om MD ikke krever
et ftrsØk med polykarbonat
flasker, iallefall ved ett av mci
eriene, sier Planke.

Løse aufulis
problemet
— Erfaringer fra såvel Sverige,
Tyskland og USA viser at mci
erienes motforestillinger byg
ger på gale oppfatninger.

Bryggeriene protesterte av
proteksjonistiske grunner mot
systemer for engangsemballa
sje med pant og Ønsker fortsatt
bruk av returfiasker. Meierie
ne burde sette seg nøye inn i
denne problematikken før de
totalt avviser et gjenbrukssy
tem, mener Planke.

Underdirektør Jostein Aa

nestad i Miljoverndeparternen
tet sier til N&M Bulletin at
arbeidsgruppen som er nedsatt
kun har som oppgave å finne
løsning på det avfallsproble
met inelkekartongene represen
tere r.

— Hvert år havner 20.000
tonn kartong på avfallsplasse
ne, og det er departementet sin
oppgave å sikre en skikkelig
håndtering av det avfallet som
oppstår. Dette arbeidet må gjø
res i samarbeid med produsen
tene, brukerne og meieriene.
Elopak og Tetrapak er i den
forbindelse naturlige medlem
mer i en slik arheidsgruppe.

— Hvilken type emballasje
den enkelte produsent velger,
er ikke opp til departementet å
avgjøre. Vi har derfor ingen
planer om å gå inn og lage
forsøksprosjekter, sier Aane
stad i en kommentar til N&M
Bulletin.

En kartlegging av ti
landbruksforurensede
vassdrag viser at
enkelte plantevern
midler brytes saktere
ned enn tidligere
antatt. Kartleggingen
viser også tilfeller der
konsentrasjonen av
sprøytegifter er høye
re enn ventet.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Avdelingsdirektør Terje Kro
nen i Statens Forurensningstil
syn (SFT) ser alvorlig på resul
tatene fra kartleggingen. Han
mener det må legges vekt på de

Flere utenlandske
undersøkelser påviser
sammenheng mellom
mange års bruk av
insekts- og plan
tevernmidler og øken
de tilfeller av lym
fekreft. I Norge foregår
det undersøkelser som
skal kartlegge en even
tuell sammenheng.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Det er spesielt bønder. gartne
re og folk som driver med mink
avl som ifølge de utenlandske
undersøkelsene er i faresonen.
Disse yrkesgruppene har i en
10— 20 ars periode drevet med
pestisider, og da ofte i lukkede
rom, som drivhus. En kobling
mellom sprøytegifter og Alcu
han disease virus som gjerne
finnes blant mink, ser ut til å
øke risikoen lbr lymfekreft.

I Danmark har myndig
hetene satt igang en infor

I masjonskampanje fir å infor

mere utsatte grupper om hvilke
kreftfarer sprøytegiftene rep

nye kunnskapene nar plante
vernmidler skal vurderes for
godkjenni ng.

Overrasket
Kartleggingen er foretatt i pe
rioden 1989 til 1994, og ti bek
ker og elver i fire fylker har
vLert med i undersøkelsen. I
alle bekkene ble det lunnet re
ster av plantevernmidlcr.

— Normalt skulle flere av
disse plånteernmidlene ikke
være å finne i bekkene, fordi vi
til nå har trodd at midlene bry
tes raskt ned. Kort nedbryt
ningstid var også forutsetnin
gen da stollene i sin tid ble
tillatt brukt i landbruket. Vi er
derlbr overrasket over kart leg
gingen som påviser at stof1ne
forblir lengre i naturen, sier

resenterer.
I Norge gjennomfØrer Kreft

registeret og Statens arbeids
miljøinstitutt i samarbeid en
helseundersøkelse blant bøn
der. Sammenhengen mellom
lymfekreftog sprøytegifter vil

Kronen og lortsetter:
— SF1 ser alvorlig pa (le nye

opplysningene vi har fatt gjen
nom kartleggingen. Dette er
miljøgifter som kan endre
bunndyrsamfunn og lbrverre
oppvekstforhold for fisk.

Kartleggingen ble dellinan
siert av Landbruksdepartemen
tet, men ifølge Kronen er det
usikkert om departementet et
ter denne kartleggingen vil lort
sette sitt økonomiske bidrag.

— Hvorvidt Landbruksdepar
tementet anser dette arbeidet
som tjenelig lbr egne interes
ser, er uklart. SFT mener imid
lertid at kartleggingen må 101-
ges opp med mer overvåking
og sediinentundersøkelser.
Samtidig arheider vi overfor
Radet for plantevemmidler som

være en del av undersøkelsen.
— Blant bønder finner man

generelt få tilåller av kreft,
men lymfekreften Non-Hodkin
Lymfoni, som det her er snakk
om, tar lang tid å ut ikle. Vi vet
at bade bønder og skogbrukere

godkjenner bruken a ni i Ijø
giftene.

Avventende
BvrisjefCarl Erik Senib i Land
bruksdeparternentet opplysertil
N&M Bulletin at ingen tiltak
vil bli satt iverk mcd det lØrste.
Departementet vil avvente vi
dere arbeid til en sluttrapport
som tar for seg bruken av alle
typerplanteverninidler forelig
ger. Denne skal etter planen
være ferdig rundt arsskiltet.
Hvorvidt Landbruksdeparte
mentet vil bidra med økono
miske støtte til videre kartleg
ging av plantevernmidler i bek
ker og elver, kan Semb ikke
svare pa. Han utelukker imid
lertid ikke at støtten vil lortset
te i en eller annen form.

Miljødep satser på
inelkekartoriger?

Alvorlig plaiiteverii
i uirn i bekker

Tynt grunnlag
—Thorbjørn Berntsen har tidli
gere uttalt at departementet
sannsynligvis ikke vil satse på

ner at ordningen med resirku
lering av melkekartonger pa
kort sikt ikke behøver a uteluk
ke et storskalaforsok med om-
bruk.

Du finner oss på Internet!
Natur & Miljø Bulletin deltar nå i et prøveprosjekt, i regi av
Televerkets Forskningsinstitutt. Bulletinen legges ut på TFs
«datakatalog» på det internasjonale datanettverket Internet.
Dette tilbudet er det foreløpig begrenset tilgjengelighet på,
men en rask opptelling viser stor interesse for miljøstoffet
blant de som har tilgang til Bulletinen via Internet.

Sprøytemidler gir lymfekreft?
overen lengre periode har brukt
ulike typer pestisider, og det er
derfor naturlig a kartlegge si
tuasjonen, sier Age Andersen i
Kreftregisteret. Resultatet av
undersØkelsen er ventet om et
ars tid.

NORSK SKOGBRUKSMUSEUM
SKOGBRUK.JAKT OG FISKE

Norsk Skogbruksmuseum
Et alternativ for alle som vil ha

- . et grønnere samfunn.

POSTBOKS 117 - 2401 ELVERUM - NORWAY
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EU5 mHjogaranti er
svekket etter dom
men fra EU-domsto
len 17. mai, om Tysk
lands rett til å forby
bruken av det miljø-
farlige stoffet PCP.
Kommisjonen har fått
mer makt på bekost
ning av medlemslan
dene.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Det hersker en god del forvir
ring om dommen fra EU-dom
stolen. Tolkningene spriker i
alle retninger. I Norge har den
blitt en varm politisk sak, fordi
den griper inn i spørsmålet om

Norge kan ha høyere miljø
standarder enn EU ved et even
tuelt medlemskap. Miljøvern
departementet mener at dom
men er uinteressant, fordi den
bare tar opp rene formaliteter,

mens Naturvernforbundet ut
taler at dommen viser at miljø—
garantien na er verdilos.

Det var Frankrike som brag
te det tyske PCP-forbudet inn
for domstolen. Landet mente
det var et skjult handelshinder,
og dermed i strid med reglene
om den frie vareflyten i EU.

EU-domstolen har imidler
tid ikke tatt stilling til innhol
det i saken, om Tyskland kan
opprettholde sitt forbud. Den
har bare sagt at begrunnelsen
fra EU-kommisjonen, som før
te saken, var lbr dårlig.

Hvem
bestemmer’
Kilder i kommisjonen sier til
avisen Information at den vil
utarbeide en bedre begrunnel
se, hvis Frankrike vil ta saken
inn for domstolen på ny.

EU-domstolen har alstå ikke
tatt stilling til om Tyskland har
rett til a bruke miljøgarantien.
Men domstolen kan ha svekket
miljøgarantien på en annen

mate, ihvertfall i forhold til
slik Danmark hittil har tolket
denne garantien.

Danmark var i sin tid en
viktig padriver for innføringen
av miljøgarantien. Landet har
fortolket garantien slik at det er
opp til det enkelte EU-land å
vurdere om en vare kan forbys
som følge av miljøhensyn, selv
om det strider mot de fi.lles
standardene. EU-domstolen gir
nå denne myndigheten til EU
kommisjonen. noe som altsa
kan svekke medlemslandenes
mulighet til a bruke garantien.

N sak om PcP
— I henhold til dommen, ser det
ut til at kommisjonen har fatt
redusert mulighet til å tillate
medlemslandene å ha høyere
miljøstandard med bakgrunn i
miljøgarantien. I denne aktu
elle saken mener domstolen at
kommisjonen skal kreve ster

kere bevis fra Tyskland om at
det her er snakk om relle miljø
hensyn. sier forsker Agnethe
Dahi ved Fridtjof Nansen In
stitutt til N&M Bulletin.

Et klarere svar pa miljøga
rantiens videre skjebne kan vi
fa nar saken mot Nederland
kommer opp for EU-domsto
len. Nederland har i likhet med
Tyskland forbudt PCP. Landet
krever med henvisning til mil
jøgarantien unntak fra EUs
generelle miljøstandard. Det er
ventet at domstolen vil ta stil
ling til selve forbudet nar den
tid kommer.

Men uansett hva domstolen
kommer fram til i denne saken,
vil ikke striden om miljøgaran
tien være endelig avklart. Mil
jøgarantien ma vurderes i hvert
tilfelle, og dermed kan det bli
mange saker om miljØgaranti
en for EU-domstolen i arene
som kommer.

Både i Kina og Frankri
ke kommer det signa
ler om nye atom prøve
sprengninger. Det er
mulig at Kina sprenger
en bombe allerede i
mai eller juni.

N&M Bulletin

_____

Ole P. Pedersen

— Det er sannsynlig at Kina
kommer til å utfØre to prøve
sprengninger i løpet av 1994,
sier Patricia Lewis, leder for
Verilication Technology Infor
mation Centre (VTIC) i Lon
don, til nyhetsbyrået Reuter.

Lewis tror Kina vil skynde
seg med å avslutte et program
med atornsprengninger, fØr el
eventuelt verdensomspennen
de forbud vil tre i kraft. I fØlge
VTIC kunne den første atom
prøven komme så raskt som i
slutten av mai.

Lewis tror USA ikke vil lage

brak overfor Kina om landet
sprenger nye atombomber.

En pressetalsmann for det
kinesiske utenriksministeriet
sier i en kommentar at han ikke
er kjent med opplysningene til
VTIC. Samtidig ba viseuten
riksministeren i Japan om at
Kina stanser sine atomprøve
sprengninger.

også Frankrike?
Også i Frankrike er det en sterk
lobby for nye prøver av atom
våpen. Den foreslåtte seksårs

Det svenske atomkraftverket
Barsehåck stanset igjen i forri
ge uke, bare seks måneder etter
at det ble åpnet etter omfatten
de reparasjoner.

I slutten av 1993 sto sju av
Sveriges tolv atomreaktorer
stille, på grunn av feil og ska

planen for forsvarsbudsjettet
inneholder penger til prøve
sprengninger, hvis regjeringen
bestemmer seg for ikke å utvi
de sin to års prøvestans. Det
sier forsvarsminister Francios
Leotard til Reuter. Den nye pla
nen inneholder rundt 150 mil
liarder kroner til det franske
atomvåpenlageret.

Det er i dag president Mitte
rand som er den sterkeste for
kjemperen for en fortsatt fransk
prØvestans.

der. Sverige har tidligere ved
tatt, gjennom folkeavstemning,
å legge ned sine atornkraftverk
innen 2010. De fleste reaktore
ne er gamle, og atomtilsynet i
Sverige innrømmet i fjor høst
at en del av problemene skyl
des alderen på kraftverkene.

Miljøgarantieii i EU
svekket

Fare or nye atoni
prøver

Takk for støtten!

A/S DENOFA OG L1I.LEIIORG

Mil jøtrykkeriet
i Oslo

gan grafisk as
Til. 22217110 • Faks: 22265205

Tvetenveien 156

DIkNIIIN
KUIDI?IKNWK

Kjole og Fryseinstolloejoeer Til. 32—680620

Atomstans i Sverige

Omfattende økologiskkampanje
Naturvernforbundet, Framtiden i vare hender, Miljøheirnever
net. Husmorforbundetog Norsk økologisk Landbrukslag hargatt
sammen om en økologisk kampanje fbr ï fremme salg og produk
sjon av økologisk mat. Fem ulike arrangement og aksjoner vil i
løpet av året settes igang.

Naturvern forbundets kampanje «Grønn handling», Miljøhei
mevernets handlingsark «Fokus på mat», FIVHs landsomfatten
de aksjon «øko-mat» og N0LLs arrangement «Apen hage» er
noe av det som skal gi forbrukere og produsenter inftrmasjon og
påvirke til mer miljøvennlig handling.

VIDEREIJTDANNING I MILIØØKONOMI

HYfl KUREPROGRAM

GJINNOMPRIN(

MALGRUPPER

L_,.

KURSSTEO

MER INFO

Munkedomveejen 45 Poniboks 395 Vko, 0114 OSlO

INOFf
I

_

NORSKE POTETIND USTRIER

Norzink
5750 ODDA

grattilerer
Norges Naturvernforbund

med 80 års jubileet

POSTROKS 110 — 2801 GJØVIK TELEFON 611 74 550
TEL[T4X 611 79 865

PLM MOSS
GLASS DIVISION

Er du humanetiker?
Da vil du ta ansvar for menneskene og
naturen i dette livet.

Du vil bruke menneskelig fornuft, forstand
og erfaring for å gjøre verden bedre.

Du er ikke religios, men bygger din etikk
på rent humant grunnlag.

Vil du vite mer om Human-Etisk Forbund?

Ring oss på telefon 22 11 10 10
og be om informasjon.

lluman-EtiskForbund
I
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Skogeierorganisasjo
nen Norskog har valgt
å ansette en egen
biolog. Dette følger
etter press fra natur
vernere om bærekraf
tig skogsdrift kombi
nert med reaksjoner i
det utenlandske mar
kedet.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Iløpet av sommeren starterden
ansatte biologen sitt arbeid i
Norskog, som med sine rundt
250 medlemmer representerer
ti prosent av skogarealet. Dette
kan tyde pa at de norske skog-
eierne pa linje med sine sven
ske kollegaer har tatt naturver
nernes opplbrdringer alvorlig
og na vil begynne en mer bære-
kraftig drift a skogen.

Den store svenske skogeie
ren Stora Skog AB har ansatt

økologer som i samarbeid med
naturvernorganisasjoner skal
legge om driften til å bli mer
miljøvennlig og hærekraftig.
Den svenske skogloven like-
stiller produksjonsrniil og mil
jømal. Pa den måten legges det
til rette for en bærekraftig hogst.
Dette har ogsa vært nødvendig
for å kunne selge tømmeret til
treforedlingsbedrifter som igjen
har utenlandske kontakter.

Ved å ansette en egen hio—
log, ser det ut til at Norskog
følger «søta bror» og mener det
i lengden vil lønne seg a drive
et mer naturvennlig skogbruk.

Gamle planer
Ifølge Norskog har ansettelse
av en hiolog vært planlagt len
ge, men ltrst na har brikkene
Filt pa plass. Tanken bak an
settelsen er a skolere skogeier
ne slik at driften skal kunne bli
gjennomført bedre enn den gjø
res i dag.

Norskog ser heller ikke bort
ifra at biologen vil utvikle et
nærere samarbeid med natur
vernorganisasjonene, slik at
man sammen kan finne fram
til en filles forståelse av hvor
dan skogen bør drives.

Norskog legger ikke skjul
pa at engasjementet har en
moralsk og etisk side, kombi
nert med den politiske.

— Skal skogeierne i fremti
den fa beholde en lovgivning
med privat eiendomsrett og fri
het under ansvar, så er de nødt
til a legge vekt på naturinteres
sene, sier Norskogs nærings
politiske sjef, SigurdOleRuud,
i en kommentar til N&M Bul
letin.

DEBA7T
Erik Mobr, Debio

I N&M Bulletin nr. 8 frem-
kommer noen forhold som det
ma knyttes nærmere kommen
tarer til. Men la meg først un
derstreke at dette innlegget ikke
har noe med for eller mot EU a
gjøre.

Begrepet <økologisk land
bruk» delineres i medlemsland
gjennom forordninger som pr.
idag omhandler planteclyrking,
foredling, merkebruk og kon
irollrutiner. De aktuelle for—
ordninger følger ogsa tilleggs
avtalen til LØS. 1)ersom avta
len godkjennes eller det blir
medlemskapstilknytning. tyder
alt i Norge pa at forordning
enes innhold skal utformes som
egen ftrskrilt under «Lov om
kvalitetskontroll med land—
bruksvarer». Hvordan formen
og relasjonen til dagens Dehio
regler blir, er enda uklart.

Nar det gjelder «flere sprøy—
temidler» som er tillatt, omfat
ter disse ikke kjernisk/syntetis
ke midler. På positivlisten står
en del sakalte organiske mid
ler, altså suhstanser utvinnet
av planter og dyr. Noen av dis
se har en direkte giftvirkning
og virker ikke selektivt mellom
nytte- og skadeorganismer. Et
slikt middel er f.eks. Derris.
Denne type midler har ikke
vært tillatt i norske regler for
økologisk landbruk, og det sarn
mc gjelder blant annet kopper
preparater.

Materialer
laboratorie - testes
Tngeniørfirmaet Hjel Ines CO
WI AS i Oslo og SINTEF i
Trondheim har gått til anskaf—
felse av klirnakammer til sine
laboratorier. I dette kammeret
plasseres materialene man Øn
sker a teste, og forurensnings
graden kan avleses etter to
måneder. Alle materialer som
brukes i et innemiljø, sa som
maling, tepper, tapeter ol., kan
testes.
(Kontoret for inm’kli,nai,itr—

Fra flere hold arbeides det
med at denne positivlisten ma
deles i en del med midler som
gårdbruker kan benytte uten
videre forhåndsgodlçjenning,
og mider som er restriksjons
belagte. I)ersom en slik klassi
fisering gjennomføres, vil det
bety at det ikke blir en radikal
økning i antall tillatte midler i
Norge.

(hmnlegget (‘t:torkortet. Red.)

Norskog ansetter sin
orste biolog

Økologisk landbruk 4EN.GASES for all lypes of shp
- Exhaust emission control systems (EECS)

Clean waste gases from diesel engines and boiiers
through seawater scnibbing.

Strid om EUS
miljømerking
EUs planlagte miljømerke
møter motbør i enkelte av
medlemslandene. Kravene
er for strenge, mener de.

I prinsippet var det enig
het i EU allerede for tre år
siden å innføre et positivt
miljømerke som skal gjelde
i hele EØS-området. Men
hittil er det bare laget krite
rier for to varegrupper, vas
kemaskiner og oppvaskmas
kiner. Bare ett produkt har
fått merket, som er en pre
stekrage der EU-stjemene
er kragen.

Nå frykter en del av de
sydlige EU-landene at kri
teriene for å få miljømerket
blir så strenge at ingen av
deres lands produkter kan
få merket. På den andre si
den frykter blant andre Dan
mark, Tyskland og Neder
land at innføringen av mil
jømerket i praksis vil føre til
drastisk senkning av miljø
standardene, skriver Miljö
Aktuelt.

Nitrogen generators
High-purity nitroef, tough air separation in th
moSt efticient hcwreS membrane.

-

and
— ‘ - icatns.

--

Kværner Eureka a.s - Moss
POBosi s,Norway

.4769254578

TAP: Åtte engelske kreft-
ofre har tapt en rettssak mot
eierne av engelske atom
kraftverk. Retten fant det
ikke bevist at stråling var
kreftårsak. (Reuter.)
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Vil du bruke
mindre energi,
får du faktisk
ganske godt

betalt!
EIER DU EN BOLIG I OsLo? Eller et støm bygg? Uansett

kan du la ganske godt betalt om du vil redusere (‘nergi
bruken i huset. Gjennom Emik-fondet, som gjennom arene

r opparbeidet i Oslo, kan vi gi deg bade direkte bidrag og
hyggelige lan til Eniik-tiltak.

Eiere av større bygg, private eller offentlige, kan få
utarbeidet en grumlig Em,k-analyse helt GRATIS.

Vil du vite mer?
Ta direkte kontakt nied Enok-avdelingen i Oslo lnergi
- det er vi som forvdter Enok-fondet.

Oslo Energi
Oslo Energi, Enok-avdelingen, Postboks 24H1 Solfi, 0202 Oslo.

lthton: 22 43 59 51. Telefaks: 22 56 30 77.

DIREKTORATET

FOR
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- Sjokkerende dårlig
sikkerhet til sjös
Nesten halvparten av
skipene som ankom
nord-europeiske
havner 11992 oppfylte
ikke internasjonale
standarder. 600 av
15.000 skip var i så
dårlig,forfatning at de
måtte anholdes,
ifølge en ny britisk
rapport.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Etter Braer—ulykken nedsatte
den britiske regjeringen Do
naldson-utvalget. som skulle
komme med anbefalinger til
hvord;m skipsfarten kan bli sik
rere. En 500 siders rapport er
mi utgitt, og den innholder over
hundre anbefalinger. noen av
dem meget idtrekkende.

- Sjokkert
Ved fram leggelsen av rappor

ten sa Lord Donaldson at han
var overrasket og sjokkert over
hvor darlig det star til med
sikkerheten til sjØs. I løpet av
de 14 manedene utvalget arbei
det, ble det registrert 34 nes
ten—ulykker i britisk farvann
sum kunne ført til alvorlig for
urensning, I mange tilfeller var
det bare flaks som forhindret
ulykker.

Bare to tredeler av skipene
som ankiperbritiske hav ner blir
inspisert. og 00 prosent av de
som blir inspisert oppfvller ikke
internasjonale standarder, skri—
ser The Times.

— Hvis dette hadde viert til
felle i luftfarten. hadde det blitt
massive protester. Men krave

ne til sikkerhet bor ikke viere
slappere til sjøs enn i luften, sa
Donaldson.

Han sa videre at menneske
lige feil var ruten til nesten alle
ulykker, og at mye ma gjøres
far i endre holdningene.

103 anbeFulinger
Donaidson-rapporten lister opp
103 anbefalinger for i gjøre
skipsfarten sikrere. De viktig
ste er:
—EIere inspeksjonerav skip. Et
skip som anløper en vest-euro
peisk havn for første gang skal
utstyres med en loghok og bli
gjenstand for regelmessige in—
speksjoner hvis det blir funnet
feil.
— Skip som har fatt papakning
under tidligere inspeksjoner.
skal gi beskjed om ankomst til
en hav n 4S timer i fars eien.
Deretter skal skipet ejennom
en grundig inspeksjon. Fly is

skipene ikke varsler om an—
konist. vil det bli utsatt for far—
sinkelser ved lasting og los
si ilg.

— Skip som ikke er forsikret.
skal forbys anløp til britiske
havner.
— Det skal lages en manedlig
listeoverskipsom ikkeoppfyl
ler kravene ved inspeksjoner.
Den britiske transportministe—
ren har allerede gitt inn for
det Le.

— Skipene skal merkes bedre
enn i dag.
— Skip som trakter farlig last.
skal overvakes av fly og mili
ta’re spionsatelitter.
— Meget iniljøfølsonime omra—
der skal defineres. I-ler skal
sp<’sielle seilinesruter etable—

-- l:Ns skipsl.irtsorganisasjon

(IMO) skal lage en oversikt
over sikkerheten ved timen som
seilerunderbeksemmelighets
flagg. Oversikten skal kunne
brukes av forsikringsselskap og
de som leier skip.
— Flaggstater som ikke oppfyl
ler internasjonale av taler nia
straffes.

Lederrolle
I rapporten oppfordres Storbri
tannia og andre europeiske sta

ter til ii ta en lederrolle i utvik
lingen av en sikrere skipsfart.
ifølge Daily Telegraph.

— Reformer i regi av IMO
kan ta flere ar, og det kan vi
ikke vente pa, sa Donaldson.

Miljøverngrupper uttaler
ifølge The Guardian at forsla
gene er viktige skritt, men de er
skuffet over at sa mange av
tiltakene er frivillige og ikke
obligatoriske.

Miljo-kulender

2. juni: Konferanse i Euro Info med temaet: «Den europeiske
union og de miljøpolitiske utfordringer.» Innledning ved
blant andre Europakommisjonens ambassadør i Norge. Ane
urin Rhys Hughes. Bettina Lorz fra Europakommisjonens
miljødirektorat og departementsråd Oddmund Graham i Mil
Ju\ L’Fi leparie ileillet.

2. —3. Juni: Teknisk 1-lygienisk Forum holder årskonferanse
i I iualIi’iiii med temaet «Hvor går miljørettet helsevern?»
Vannkvalitet. luftforurening og dagsaktuelle miljøhygieniske
lit fordringer står på dagsorden.
3.— 5.,puni: Vassdragstreffi li v dal arrangeres på gården Dale
av blant andre Naturvernforhundet i Aust-Agder og Vest-
Agder.
4. — 12. .iini: Melhus kommune arrangerer miljøuke.
13. juni: uisk Yrkeshygienisk Forening arrgererdagsse
minar om luftkvalitet og livskvalitet i Sandvika utenfor Oslo.
13. — 14. juni: Ministermøte og undertegning av den ny
internasjonale svovelavtalen i Oslo.
14. — 16. juni: Vision Eureka «Energy for the future» i
Lillehammer.
6.— 8.juli: Work Shop om offentlighet omkring bioteknologi
i foryaltningen i EU avholdes i Nederland.
20. — 28. august: Norsk økologisk Landbrukslag og de
økologiske besøkshagene arrangerer matlagingskurs, torg og
kompostkurs i ulike deler av landet.
2. — 4. september: Naturvemforbundet avholder «Kurs for

i handling».
I 6. — 20. september: En internasjonal emballasje-messe,
Tokyo pae ‘94 arrangeres i Tokyo, Japan.

I 4),
— 20. september: NORSAS arrangerer spesialavfallskon

feranse på Rica Park hotell i Sandefjord.


